
                                                      Neděle Estomihi v Litomyšli, 12.2.2018

Introitus:
„V tebe, Hospodine, doufám, nedejž mi zahanbenu býti na věky, pro spravedlnost svou vysvoboď 
mne. Nakloň ke mně ucha svého, rychle vytrhni mne; budiž mi pevnou skalou a domem ohraže-
ným, abys mne zachoval. Nebo skála má a hrad můj ty jsi, protož pro jméno své veď i doveď 
mne.“ Žalm 31:1-4

375 Spoj nás v jedno, Pane
82 Hvězdou mojí jasnou

204 Díky za tvůj kříž
Čtení ze Staré smlouvy: 
„Modlitba Mojžíše, muže Božího. Panovníku, u tebe jsme měli domov v každém pokolení! Než se 
hory zrodily, než vznikl svět a země, od věků na věky jsi ty, Bože. Ty člověka v prach obracíš, pra-
víš: „Zpět, synové Adamovi!“ Tisíc let je ve tvých očích jako včerejšek, jenž minul, jako jedna noční 
hlídka. Jako povodeň je smeteš, prchnou jako spánek, jsou jak tráva, která odkvétá hned ráno:   
zrána rozkvete a už odkvétá, večer uvadne a uschne. Pro tvůj hněv spějeme k svému konci zdě-
šeni tvým rozhořčením. Před sebe si kladeš naše nepravosti, do světla své tváře naše tajné hříchy. 
Pro tvou prchlivost naše dny pomíjejí a jako vzdech doznívají naše léta. Počet našich let je sedm-
desát roků, jsme-li při síle, pak osmdesát, a mohou se pyšnit leda trápením a ničemnostmi; kva-
pem uplynou a v letu odcházíme. Kdo zná sílu tvého hněvu, tvou prchlivost, jak by se tě nebál?  
Nauč nás počítat naše dny, ať získáme moudrost srdce. Vrať se, Hospodine! Ještě dlouho se 
chceš hněvat ? Měj se svými služebníky soucit, nasyť nás svým milosrdenstvím hned ráno a po 
všechny své dny se budeme radovat a plesat. Tolik radosti nám dopřej, kolik bylo dnů, v nichž jsi 
nás pokořoval, a let, v nichž se nám zle vedlo. Nechť se na tvých služebnících ukáže tvé dílo a tvá 
důstojnost na jejich synech! Vlídnost Panovníka, Boha našeho, buď s námi. Upevni nám dílo na-
šich rukou, dílo našich rukou učiň pevným!“  Žalm 90

Čtení z evangelia:
„Večer přišel Ježíš s Dvanácti. A když byli u stolu a jedli, řekl: „Amen, pravím vám, že jeden z vás 
mě zradí, ten, který se mnou jí.“ Zarmoutilo je to a začali se ho jeden po druhém ptát: „Snad ne 
já?“ Řekl jim: „Jeden ze Dvanácti, který se mnou namáčí chléb v téže míse. Syn člověka odchází, 
jak je o něm psáno, ale běda tomu, který Syna člověka zrazuje. Pro toho by bylo lépe, kdyby se byl 
vůbec nenarodil.“
Když jedli, vzal chléb, požehnal, lámal a dával jim se slovy: „Vezměte, toto jest mé tělo.“ Pak vzal 
kalich, vzdal díky, podal jim ho a pili z něho všichni. A řekl jim: „Toto jest má krev, která zpečeťuje 
smlouvu a prolévá se za mnohé. Amen, pravím vám, že nebudu již píti z plodu vinné révy až do 
toho dne, kdy budu pít nový kalich v Božím království.“  
Markovo evangelium 14:17-25

To je na mou památku!
Soudruh Hašek napsal do románu Dobrý voják Švejk rčení feldkuráta Katze: „Já něco chci, ale ne-
vim co. Nevim co! Nevíte co chci? Co mně je vlastně do toho, co já chci. A vám do toho taky nic 
neni!“ Vypadá to podobně, jako myšlení českého člověka v této době. Nemusí u toho být alkoholo-
vé opojení. Se vším jsme velmi rychle hotovi. Na všechno máme svůj názor. Případně nemáme 
názor žádný, jen když je nás slyšet. A běda, kdyby nás někdo chtěl umlčet! V Lilii, městském zpra-
vodaji, byl tento měsíc otištěn dopis čtenáře, který posuzoval jakousi knihu. Napsal hvězdné sdě-
lení: „I když jsem knihu ještě nečetl, tak dobře vím, o čem kniha bude!“  Žijeme představami, svými 1

pohledy a přesvědčeními, které bereme jako skutečný základ rozhovoru. Slušná odpověď by měla 
znít: Vážený pane, až kniha vyjde a autor v ní předloží dohledatelné skutečnosti, napište jiný názor 
a doložte jej důkazy. Jinak vám děkujeme. Byl jsem svého času v Náchodě šéfredaktorem měst-
ského měsíčníku, proto vím, co říkám. 

 Zdeněk Nejedlý opět na scéně, Lilie 2/2018, strana 10 1
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Stejně tak jsme přesvědčeni, že Večeře Pánova je záležitostí našich chutí, představ a církevních 
tradic. Jinými slovy, že jenom ta naše je správná a ostatní špatné. Že nad kalichem a chlebem se 
může říct cokoliv nebo taky nic. A nebo, že správná je jenom ta Večeře Pánova, která má určitou 
liturgii. Na konci tohoto úvodu řeknu, že je samozřejmě možné udělat cokoliv v krajní nouzi. Bratři 
ve vězení sloužili Večeři Páně bez ohledu na církevní příslušnost, bez velké liturgie. Museli vše 
stihnout tak rychle, aby se to vešlo do bachařovy obchůzky. Než zase přijde a zvedne špehýrku. 
Víno bylo údajně z rozinek a chleba kvašený. V případě nutnosti jde podávat v kalichu i multivita-
min a lámat extrudované  suchary, jimiž jsem vyšel vstříc nemocné pacientce podle jejího přání, 2

protože víno a chléb nemohla. Že si přála tuto formu? Prosím! Nezkoumal jsem to. V duchu jsem 
si říkal: To vám bylo přepodstatnění! Sestra přijala křest i Večeři Pánovu na lůžku, na kterém za-
nedlouho zemřela. Viděl jsem dílo Ducha svatého, protože ta žena poznala a praktikovala to, co 
lidé za celý církevní život nepochopili.

Chci ale dnes říci něco jiného, nebudu učit výjimky, ale pravidla. O Večeři Páně víme ze všech čty-
řech evangelií. Ale jen v jednom, v Lukášově,  čteme, že lámat chléb a pít víno máme i my na 3

Jeho památku. Daleko více víme o Večeři Páně z doby a učení apoštolů. Vidíme, že spolu učední-
ci lámali chléb  a apoštol Pavel v prvním dopisu Korintským (11:17-34) vykládal, co je Večeře Pá4 -
nova velice pečlivě: „Já jsem přijal od Pána, co jsem vám také odevzdal: Pán Ježíš v tu noc, kdy 
byl zrazen, vzal chléb, vzdal díky, lámal jej a řekl: „Toto jest mé tělo, které se za vás vydává; to čiň-
te na mou památku.“ Stejně vzal po večeři i kalich a řekl: „Tento kalich je nová smlouva, zpečetěná 
mou krví; to čiňte, kdykoli budete píti, na mou památku.“ Kdykoli tedy jíte tento chléb a pijete tento 
kalich, zvěstujete smrt Páně, dokud on nepřijde. Kdo by tedy jedl tento chléb a pil kalich Páně ne-
hodně, proviní se proti tělu a krvi Páně. Nechť každý sám sebe zkoumá, než tento chléb jí a z to-
hoto kalicha pije. Kdo jí a pije a nerozpoznává, že jde o tělo Páně, jí a pije sám sobě odsouzení. 
Proto je mezi vámi tolik slabých a nemocných a mnozí umírají. Kdybychom soudili sami sebe, ne-
byli bychom souzeni. Když nás však soudí Pán, je to k naší nápravě, abychom nebyli odsouzeni 
spolu se světem. A tak, bratří moji, když se shromažďujete k společnému stolu, čekejte jeden na 
druhého. Kdo má hlad, ať se nají doma, abyste se neshromažďovali k odsouzení. Ostatní věci za-
řídím, až přijdu.“ Tolik apoštol. To jsou slova, která se ozývají v tom, co říkám za stolem, když lámu 
chléb a podávám kalich. 

Jsou alespoň tři podstatné rysy Večeře Pánovy. První má rys rozpomínání, hledání důvodu, moti-
vů ke slavení, tedy Božího díla s lidmi. Také přiznání svého stavu. Říká se té části anamnésis. 
Druhý důraz dnes položím na díkůvzdání. Na obyčejnou vděčnost, to je v té řeči teologů eulogie. 
Dobrořečení. To nesmí chybět. A třetí děj Večeře Pánovy je v citaci Ježíšových slov, v ustanovení, 
které říkáme v naději, že při opakování smíme volat a prosit o práci Ducha svatého pro tu chvíli i 
následující okamžiky života. Tomu se říká instituce a epikléze.

Rozpomínáme se velice vděčně především na dobré Boží dílo. Pak i na svou ztracenost. Víte, že 
se Vás ptám třemi otázkami, které povzbuzují a ujišťují naši víru a společně s vámi odpovídám vy-
znáním, potvrzením víry a ochoty odpouštět druhým. Měním ty otázky, ale ne moc, abyste byli stá-
le v obraze, co tím myslím. Po pravdě řečeno: Takové usebrání by mohlo být už na začátku boho-
služeb, tedy před chvalami a před kázáním.  Docela sem patří i apoštolské vyznání víry, které uka5 -
zuje především na Boží aktivitu. Proto připomínám důvod slavení Večeře Pána Ježíše vděčným 

 Křehčený chléb2

 „Toto jest mé tělo, které se za vás vydává. To čiňte na mou památku.“ (Lukášovo evangelium 22:19)3

 „Každého dne pobývali svorně v chrámu, po domech lámali chléb a dělili se o jídlo s radostí a s upřímným 4

srdcem.“ (Skutky apoštolů 2:46)

 My slavíme v Litomyšli Večeři Pánovu na začátku bohoslužeb, aby s námi mohly být děti. Ty po Večeři Pá5 -
nově odcházejí ke svému programu.
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zdůrazněním, že svou spásu hledáme jen a jen u něj. Nikdy, nikde jinde. Ne ve svých zásluhách a 
ne ve své věrouce a už vůbec ne v rukou duchovního. Ježíšova přítomnost v našem kruhu je po-
vzbuzením! A proto připomínám, že to, co se bude po tom krátkém dialogu třech otázek u stolu dít, 
je zvěstováním evangelia, na kterém stojí naše víra a zároveň nám v tom zvěstování i při jídle a 
pití ten přítomný Kristus potvrzuje naši víru. Ano, Kristus je tu i při kázání, při kterém nám dochází, 
že jsme v centru Božího zájmu. I u prostřeného stolu. To je ten první rys.

Když zvedám chleba a kalich, děkuji a dobrořečím Bohu nebe a země. Není to proto, abych uka-
zoval chléb a kalich. To bylo třeba, když nebyly kostely a ozvučení, prostě tehdy, kdy lidé potřebo-
vali zahlédnout, že už je to tady… Já chléb a víno zvedám ve vděčnosti jako Izraelita, který chce 
zřetelně a hlasitě poděkovat Pánu Bohu. Žehnám Bohu. Ne, že by snad nebyl dost svatý. Ale uvě-
domuji si jeho svatost a přihlašuji se k ní. Ale pro sebe, abych požehnaného Boha uznal jako toho, 
který je zdrojem požehnání i pro všechny. A od něj si vyprošuji požehnání pro sebe a pro bratry a 
sestry. Dovolávám se už tady díla Ducha svatého. Toho dobrořečení je obecně hodně málo. Svět 
se nám hroutí pod rukama, přichází únava a nemoci. Vítězí lež a podvody. Tím spíše nemá chybět 
ocenění Boží dobroty a obyčejné poděkování nad jídlem, nad dětmi, nad manželstvím a nad rodi-
nou.  6

To ale velice často v našich způsobech u Stolu Pánova chybí a je nám to po právu vytýkáno v 
ekumenickém společenství. Proto kladu ten druhý důraz na prosby spojené s děkováním.  Bolí 7

nás tělo, nejsme spokojeni s dětmi, máme strach a nerozumíme sobě a taky těm druhým. Nejsme 
spokojeni s městskou či státní politikou. Prosím! Ale když před Pána Boha přicházíme s touhou po 
změně, uzdravení či pomoci, musíme přijít s vděčnou radostí z toho, že přece jenom něco funguje, 
že ještě něco jde; najedli jsme se, zapadlo Slunce a ještě je trochu teplo; sice si z nás občas úřed-
níci dělají blázny a na Hradě je prezident, jehož slova jsou často sprostá, ale na nebi Pán Bůh, je-
hož slova jsou naší spásou. Tak to říkal Mojžíš, žádný naivka, ale zralý muž. A tady odkazuji ke 
jeho slovům ze čteného žalmu: „Panovníku, u tebe jsme měli domov v každém pokolení! …Měj se 
svými služebníky soucit, nasyť nás svým milosrdenstvím hned ráno a po všechny své dny se bu-
deme radovat a plesat. Tolik radosti nám dopřej, kolik bylo dnů, v nichž jsi nás pokořoval, a let, v 
nichž se nám zle vedlo. Nechť se na tvých služebnících ukáže tvé dílo a tvá důstojnost na jejich 
synech! Vlídnost Panovníka, Boha našeho, buď s námi. Upevni nám dílo našich rukou, dílo našich 
rukou učiň pevným!“ (90:1 a 13b-17)

A třetí a poslední zastavení je u Ježíšových slov. Všímám si, jak je apoštol Pavel důsledně uspo-
řádal ve čtené části dopisu do Korintu. Musí být jasně řečeno, že jde o tělo a jde o krev. A ten, kdo 
nerozpoznává, že jde o tělo Pánovo, zjevně jí a pije nehodně! Při Večeři Páně zažíváme úzké a 
intimní spojení, že se rovná infúzi či dárcovství tělesných orgánů. Všemu, co je dnes v lékařské 
etice pečlivě promyšleno a uspořádáno. Tak, jak to má Pavel v tom svém dopisu. Co má právní 
souvislosti, protože nic není jen tak. Česká novinářka Renata Kalenská, maminka dvou malých 
dětí, napsala 25.11.2017 ráno z dialýzy svým přátelům: „Čím dýl budu čekat na slinivku a ledviny, 
tím dýl bude někdo žít.“ Druhá novinářka Alena Scheinostová se jí krásně ozvala: „Chcete ledvinu, 
Renato?“ a Renata dodala jako poděkování: „A ještě slinivku!“ Nemůže být jedno bez druhého. 
Jasně, bez celého života nebude celý život. Slinivku a ledvinu by mohl dát jen mrtvý. Ale nám se 
stalo, že někdo dal více, než slinivku a ledvinu, dal celý svůj život, který se dal žít dále. Ježíš nebyl 
určen na ukřižování. Neměl vylehčenou kostru, s níž se počítalo, že nebude stárnout. Ježíš nebyl 
jako nové auto, které se po šesti, sedmi letech začne kazit. Mohl žít naplno a byl by dobrým učite-
lem a třeba i skvělým manželem a tátou. Ale umřel. Jeho život byl přerván. Pro mne, pro tebe… 

 Však začínáme letošní týden pro manželství6

 „…V každé modlitbě a prosbě děkujte a předkládejte své žádosti Bohu…“ (Dopis Filipanům 4:6)7
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Operaci jsme prožili v jakési agónii, když jsme ještě nebyli, když jsme ještě byli hříšní.  Už tehdy se 8

to stalo a děje se to ještě dnes. Máme Ježíšův chléb a Ježíšovo víno, abychom si vychutnali sku-
tečnost jeho dárcovství všemi smysly, abychom se k němu hlásili a doporučovali ji dalším. Aby-
chom zažívali to tajemství přebývání Krista v vás, kterýž jest naděje slávy,  jak říkají vzletně kraličtí 9

překladatelé Bible. A protože je Večeře Pánova jídlem na cestu, jídlem k činu, tak abychom získali 
sílu jít a sloužit.

Shrnutí:
Pokusil jsem se po slavení Večeře Pánovy připomenout tři pohledy na tuto hostinu, podtrhnout tak 
to, co děláme s určitou pravidelností. Rád je sdílím s Vámi, proto jsem rád za jakoukoliv sborovou 
a hlasitou odpověď společné víry buď ve slově Amen či v jiné odpovědi. Především jsem zdůraz-
nil, jak důležité je rozpomínání na Boží dílo, hledání důvodu a motivů ke slavení. Jistě i přiznání 
svých vin. Pak jsem se pokusil říci, jak nutně je třeba dobrořečit Bohu. V tak nepřehledné době je 
nutná a důležitá vděčnost za každou malou stránku lidské existence a Boží milosti v ní. Za chléb a 
za víno. Za jídlo a za pití. Stává se z toho jen formalita, ale kdo si se mnou vzpomíná, že zdaleka 
nebylo tolik jídla a taková úroveň života, ten by měl radostně učit a připomínat díkůvzdání. To je 
výuka pro ty, kteří potřebují mít stále víc se železnou samozřejmostí. Kradmo navyšují své nároky 
a potřeby, aby si odůvodnili větší a větší zaneprázdněnost svou prací. A napotřetí jsem připomínal, 
jak je třeba důsledně opakovat Ježíšova slova. Neříká je kazatel, ale zprostředkovává přímo slova 
našeho spasitele. Tělo na tělo, krev na krev. To potřebujeme zřetelně rozpoznávat. Tělo církve a 
zároveň Kristovo. Právě v tom, kdy se mineme s Ježíšovým tělem a krví, umíráme, jak říká apoštol 
Pavel, protože jsme nedostali včas důležité orgány a včas novou krev. 

Pane, děkuji ti za dějiny tvé lásky vrcholící v současnosti, dějiny lásky živé i dnes. Děkuji, že si 
smíme navzájem zvěstovat, že se svými učedníky pracuješ, že je neopouštíš, naopak je krmíš a 
napájíš. Děkuji ti za tvou moc, tak odlišnou od našich selhání a slabosti. Děkuji ti za mocné evan-
gelium prostřeného stolu. Dobrořečím Ti za dílo Ducha svatého! Amen

Slovo na cestu: 
Kdo však jeho svědectví přijal, potvrdil tím, že Bůh je pravdivý. Ten, koho poslal Bůh, mluví slova 
Boží, neboť Bůh udílí svého Ducha v plnosti. Otec miluje Syna a všecku moc dal do jeho rukou.-
Kdo věří v Syna, má život věčný. Kdo Syna odmítá, neuzří život, ale hněv Boží na něm zůstává.“ a 
„Kdo jí mé tělo a pije mou krev, má život věčný a já ho vzkřísím v poslední den. Neboť mé tělo je 
pravý pokrm a má krev pravý nápoj. Kdo jí mé tělo a pije mou krev, zůstává ve mně a já v něm. 
Jako mne poslal živý Otec a já mám život z Otce, tak i ten, kdo mne jí, bude mít život ze mne.   
(Janovo evangelium 3:33b-36 a 6:54-57)

Požehnání:
Pane, ve tvých rukou je všechna moc nyní a vždycky, dokonce na věky věků. Proto si odvažujeme 
prosit o požehnání a ujištění v apoštolských slovech:
Sám pak náš Pán Ježíš Kristus a Bůh náš Otec, který si nás zamiloval a ze své milosti nám dal 
věčné potěšení a dobrou naději, nechť povzbudí vaše srdce a dá vám sílu ke každému dobrému 
činu i slovu. Amen 

(2. dopis do Tesaloniky 2:16)

 „Bůh však prokazuje svou lásku k nám tím, že Kristus za nás zemřel, když jsme ještě byli hříšní.“ (Dopis 8

Římanům 5:8)

 „Jimžto Bůh ráčil známo učiniti, kteraké by bylo bohatství slavného tajemství tohoto mezi pohany, jenž jest 9

přebývání Krista v vás, kterýž jest naděje slávy…“ (Kralický překlad dopisu Koloským 1:27)
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